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EN 

 

Tourism in Georgia, 10 Reasons to Visit 
Georgia : 
Tourism in Georgia is an important component of Georgia’s economy. 

International tourism is a rapidly growing industry. Georgia is one of the 

oldest wine regions in the world. Georgia has the oldest archaeological 

remains related to grape seed and winemaking from 8,000 years ago and 

today the country has over 500 grape varieties. 41% of the territory of 

Georgia is covered with forests and 25% of the territory of Georgia is in 

protected national parks. 7.5 million tourists visited Georgia in 2017. The 

most visiting country Georgia is Armenia. Countries following Armenia, in 

turn, are: Azerbaijan, Russia, Turkey, Iran, Ukraine, Israel, India, 

Kazakhstan, and Saudi Arabia. Georgia is a coastal lane overlooking 

the Black Sea, a country with magnificent views, historical buildings and 

botanical gardens. 

1. Tbilisi :

Tbilisi is the heart of the country and the most visited city. Places to visit 

https://www.mappr.co/thematic-maps/black-sea-countries/


include; the remnants of Narikala Castle built on the Sololaki hill in the 

3rd century, the Kartlis Deda Monument, the Tbilisi Botanical Garden, 

which is called “Mother of the Georgians” on the castle ruins, the Sioni 

Cathedral dated to the 5th century, the Anchiskhati Basilica , the 13th 

century structure Metekhi Church is important. 

2. Batumi 

 
Batumi is a seaside holiday resort. The city, which has port city features, 

welcomes a large number of tourists because of the stopping point of 

big tourist ships. In the historical city, skyscrapers, luxury casino hotels, 

newly built modern buildings and well-preserved historic buildings, old 

churches are all together. With its well-preserved old buildings dating 

back to Soviet Russia, skyscrapers backed by well-preserved historic 

buildings, Georgia’s Batumi city makes you feel like you are in a European 

city. 

 

 

 



3. Gori : 

 
Gori is an industrial city. The Soviet leader has become an important 

tourism center for being the city where Josef Stalin is born. There are 

many buildings in the city that tell about Stalin. The most popular of 

these is the museum and personal train. Apart from this, there is also a 

church in the city. 

 

 

 

 

 

 

 



4. Telavi : 

 
Telavi, located in the east of Georgia, is a historical city founded in the 

8th century. This city, blended between the East and the West, is a must-

visit place. Make sure to visit attractions such as Alaverdi Monastery, 

Sameba Cathedral, Ikalto Academy, Saint George’s Church and Tsinandali 

Garden. Also, do not forget to visit the vineyards here. 

 

 

 

 

 

 

 



5. Kutaisi : 

 
Located in the western part of the country, Kutaisi is the second largest 

city in Georgia. Recently the parliament of the country moved this city. 

For this reason, it is known as the administrative capital of the country. 

When the parliament moved here, many new roads and buildings were 

built in the city. There are two historic churches on the Unesco World 

Heritage list. Apart from these, there are also many historical buildings 

and natural beauty areas. Here you can visit attractions such as Bagrati 

Cathedral, Kutaisi Synagogue, Kutaisi Cemetery, Georgian National Opera 

Theater, Colchis Fountain, Prometheus Cave and Gelati Monastery. 

 

 

 

 

 

https://www.mappr.co/capital-cities/georgia/


6. Borjomi : 

 
Borjomi, behind the Caucasian Mountains, is a popular green city with 

volcanic thermal springs. This city is the place to hear the name of the 

world’s finest mineral water. There are two popular parks to visit in the 

city. These are; Borjomi Water Park and National Park. You can rest and 

relax in these parks and enjoy the mineral water from the fountains in the 

park. Because the mineral water sold under the Borjomi brand is the 

world’s finest mineral water. 

 

 

 

 

 

 



7. Rustavi : 

 
Rustavi, located in the south-east of Georgia, is a Georgian city worth 

visiting. Founded in 1944, this city was recently renovated and started to 

become a modern state. Especially the theater on the square and the 

square is worth seeing. The night light systems come out with great 

images. 

 

 

 

 

 

 

 



8. Mtskheta : 

 
Mtskheta is one of the oldest cities in the country. It is about 20 km from 

the capital Tbilisi. Mtskheta, which is on the list of Unesco World Cultural 

Heritage, has many places to visit. In this town, you can visit attractions 

such as Svetitskhoveli Cathedral, Samtavro Monastery, and Jvari 

Monastery. 

 

 

 

 

 

 

 



9. Akhaltsikhe : 

 
Located on the south-west of Georgia, Akhaltsikhe is a historic city 

founded in the 12th century. Ottomans invaded the city after the Battle 

of Chaldiran in 1578. In this city there is a wonderful fortress belonging 

to the Ottoman period. But this fortress has not been a historic 

achievement since it was recently renovated. Other than that, you can 

visit historic sites such as Georgian Orthodox Church, Sapara Monastery 

and Khertvisi Fortress in the city. 

 

 

 

 

 

 



10. Mount Kazbek : 

 
Mount Kazbek, in the Kazbegi village on the Russian border to the north 

of Georgia, is the highest mountain of the Caucasus with an altitude of 

5,033 m. It is also very convenient for winter tourism, and there are 

wonderful landscapes on this mountain. Kazbegi Mountain, which has 

snow almost every month of the year, is a very popular place for 

adrenaline and adventure-loving mountaineers. The first climb here was 

in 1868. When you come here you can visit tourist attractions such as the 

Alexander Kazbegi Monument, Kazbegi Museum, Terek River and Gergeti 

Trinity Church in Kazbegi town. 

 

 

 

 

 



TR 

Gürcistan'da Turizm, Gürcistan'ı Ziyaret Etmek İçin 10 Neden : 

Gürcistan'da turizm, Gürcistan ekonomisinin önemli bir bileşenidir. 
Uluslararası turizm hızla büyüyen bir endüstridir. Georgia, dünyanın en 
eski şarap bölgelerinden biridir. Gürcistan, üzüm çekirdeği ve şarap 
yapımıyla ilgili 8.000 yıl öncesine ait en eski arkeolojik kalıntılara sahiptir 
ve bugün ülkede 500'den fazla üzüm çeşidi bulunmaktadır. Gürcistan 
topraklarının %41'i ormanlarla kaplıdır ve Gürcistan topraklarının %25'i 
koruma altındaki milli parklardadır. 2017 yılında 7,5 milyon turist 
Gürcistan'ı ziyaret etti. En çok ziyaret edilen ülke Gürcistan Ermenistan'dır. 
Ermenistan'ı takip eden ülkeler sırasıyla: Azerbaycan, Rusya, Türkiye, İran, 
Ukrayna, İsrail, Hindistan, Kazakistan ve Suudi Arabistan. Gürcistan, 

muhteşem manzarası, tarihi binaları ve botanik bahçeleri ile Karadeniz'e 
bakan bir sahil şerididir. 

1- Tiflis :  

Tiflis ülkenin kalbi ve en çok ziyaret edilen şehridir. Gezilecek yerler 
arasında; 3. yüzyılda Sololaki tepesinde inşa edilen Narikala Kalesi 

kalıntıları, Kartlis Deda Anıtı, kale kalıntıları üzerinde “Gürcülerin Anası” 
olarak anılan Tiflis Botanik Bahçesi, 5. yüzyıla tarihlenen Sioni Katedrali, 
Anchiskhati Bazilika, 13. yüzyıldan kalma Metekhi Kilisesi yapısıyla 
önemlidir. 

2- Batum : 

Batum bir sahil tatil beldesidir. Liman kenti özelliklerine sahip olan şehir, 
büyük turist gemilerinin uğrak noktası olması nedeniyle çok sayıda turisti 
ağırlamaktadır. Tarihi şehirde gökdelenler, lüks kumarhane otelleri, yeni 
inşa edilmiş modern binalar ve iyi korunmuş tarihi binalar, eski kiliseler bir 
arada. Gürcistan'ın Batum şehri, Sovyet Rusya'dan kalma iyi korunmuş 
eski binaları, iyi korunmuş tarihi binaların desteklediği gökdelenleri ile 
kendinizi bir Avrupa şehrinde hissettiriyor. 

 



3- Gori: 

Gori bir sanayi şehridir. Sovyet lideri, Josef Stalin'in doğduğu şehir olması 
nedeniyle önemli bir turizm merkezi haline geldi. Şehirde Stalin'i anlatan 
birçok bina var. Bunların en popüleri müze ve kişisel tren. Bunun dışında 
şehirde bir de kilise var. 

4- Telavi: 

Gürcistan'ın doğusunda yer alan Telavi, 8. yüzyılda kurulmuş tarihi bir 
şehirdir. Doğu ve Batı'nın harmanlandığı bu şehir mutlaka ziyaret edilmesi 
gereken bir yer. Alaverdi Manastırı, Sameba Katedrali, Ikalto Akademisi, 
Aziz George Kilisesi ve Tsinandali Bahçesi gibi ilgi çekici yerleri mutlaka 

ziyaret edin. Ayrıca buradaki üzüm bağlarını da ziyaret etmeyi unutmayın. 

5- Kutayıs : 

Ülkenin batı kesiminde yer alan Kutaisi, Gürcistan'ın ikinci büyük şehridir. 
Son zamanlarda ülkenin parlamentosu bu şehri taşındı. Bu nedenle 
ülkenin idari başkenti olarak bilinir. Parlamento buraya taşındığında 
şehirde birçok yeni yol ve bina yapıldı. Unesco Dünya Mirası listesinde iki 
tarihi kilise var. Bunların dışında birçok tarihi yapı ve doğal güzellik alanı 
da bulunmaktadır. Burada Bagrati Katedrali, Kutaisi Sinagogu, Kutaisi 
Mezarlığı, Gürcistan Ulusal Opera Tiyatrosu, Colchis Çeşmesi, Prometheus 
Mağarası ve Gelati Manastırı gibi turistik yerleri ziyaret edebilirsiniz. 

6- Borjomi: 

Kafkas Dağları'nın arkasındaki Borjomi, volkanik kaplıcaları olan popüler 
bir yeşil şehirdir. Bu şehir, dünyanın en iyi maden suyunun adını 
duyacağınız yerdir. Şehirde ziyaret edilebilecek iki popüler park var. 
Bunlar; Borjomi Su Parkı ve Ulusal Park. Bu parklarda dinlenip 
rahatlayabilir, parktaki çeşmelerden maden suyunun tadını çıkarabilirsiniz. 
Çünkü Borjomi markası altında satılan maden suyu dünyanın en kaliteli 
maden suyudur. 

 



7- Rustavi : 

Gürcistan'ın güney doğusunda yer alan Rustavi, görülmeye değer bir 
Gürcü şehridir. 1944 yılında kurulan bu şehir, yakın zamanda yenilenmiş 
ve modern bir devlet olmaya başlamıştır. Özellikle meydan ve 
meydandaki tiyatro görülmeye değer. Gece ışık sistemleri harika 
görüntülerle karşımıza çıkıyor. 

8- Mtsheta : 

Mtsheta, ülkenin en eski şehirlerinden biridir. Başkent Tiflis'e yaklaşık 20 
km uzaklıktadır. Unesco Dünya Kültür Mirası listesinde yer alan 
Mtsheta'da gezilecek çok yer var. Bu kasabada Svetitskhoveli Katedrali, 

Samtavro Manastırı ve Jvari Manastırı gibi turistik yerleri ziyaret 
edebilirsiniz. 

9- Ahaltsihe: 

Gürcistan'ın güneybatısında yer alan Akhaltsikhe, 12. yüzyılda kurulmuş 
tarihi bir şehirdir. 1578'de Çaldıran Savaşı'ndan sonra Osmanlılar şehri 
işgal etti. Bu şehirde Osmanlı dönemine ait harika bir kale var. Ancak bu 

kale, yakın zamanda yenilendiğinden beri tarihi bir başarı olmamıştır. 
Bunun dışında şehirdeki Gürcü Ortodoks Kilisesi, Sapara Manastırı ve 
Khertvisi Kalesi gibi tarihi yerleri ziyaret edebilirsiniz. 

10- Kazbek Dağı : 

Gürcistan'ın kuzeyinde Rusya sınırındaki Kazbegi köyünde bulunan 
Kazbek Dağı, 5.033 m rakımı ile Kafkasya'nın en yüksek dağıdır. Kış 
turizmi için de oldukça uygun olan bu dağda harika manzaralar var. Yılın 
hemen her ayı kar yağan Kazbegi Dağı, adrenalin ve macera tutkunu 

dağcıların oldukça rağbet ettiği bir yer. Buraya ilk tırmanış 1868 yılında 
yapılmıştır. Buraya geldiğinizde Kazbegi kasabasındaki Alexander Kazbegi 
Anıtı, Kazbegi Müzesi, Terek Nehri ve Gergeti Trinity Kilisesi gibi turistik 
yerleri ziyaret edebilirsiniz. 

 



AR 

 السياحة في جورجيا ، عشرة أسباب لزيارة جورجيا:

السياحة في جورجيا هي عنصر مهم في اقتصاد جورجيا. السياحة الدولية هي 
صناعة سريعة النمو. تعد جورجيا واحدة من أقدم مناطق النبيذ في العالم. جورجيا 

عام ،  8000وصناعة النبيذ منذ لديها أقدم البقايا الأثرية المتعلقة ببذور العنب 
٪ من أراضي جورجيا  41نوع من أنواع العنب.  500واليوم يوجد في البلاد أكثر من 

مليون  7.5٪ من أراضي جورجيا في حدائق وطنية محمية. زار  25مغطاة بالغابات و 
 . الدولة الأكثر زيارة جورجيا هي أرمينيا. والدول التالية2017سائح جورجيا في عام 

لأرمينيا هي بدورها: أذربيجان وروسيا وتركيا وإيران وأوكرانيا وإسرائيل والهند 
وكازاخستان والمملكة العربية السعودية. جورجيا ممر ساحلي يطل على البحر 

 الأسود ، وهي دولة ذات مناظر رائعة ومباني تاريخية وحدائق نباتية.

 تبليسي: -1

تبليسي هي قلب البلاد والمدينة الأكثر زيارة. تشمل أماكن الزيارة ؛ بقايا قلعة  
ناريكالا المبنية على تل سولولاكي في القرن الثالث ، نصب كارتليس ديدا التذكاري 

، حديقة تبليسي النباتية ، والتي تسمى "أم الجورجيين" على أنقاض القلعة ، 
،  Metekhiالخامس ، أنشيشاتي تعتبر كنيسة كاتدرائية سيوني تعود إلى القرن 

 وهي كنيسة ذات هيكل يعود تاريخها إلى القرن الثالث عشر ، مهمة.

  : باتومي -2

باتومي هي منتجع لقضاء العطلات على شاطئ البحر. تستقبل المدينة ، التي 
تتمتع بميزات مدينة ساحلية ، عددًا كبيراً من السياح بسبب نقطة توقف السفن 

السياحية الكبيرة. في المدينة التاريخية ، ناطحات السحاب ، فنادق الكازينو الفاخرة ، 
المباني الحديثة المشيدة حديثًا والمباني التاريخية المحفوظة جيدًا ، الكنائس 

القديمة كلها معًا. بفضل المباني القديمة المحفوظة جيدًا والتي تعود إلى روسيا 
حاب المدعومة بالمباني التاريخية المحفوظة جيدًا ، السوفيتية ، وناطحات الس

 تجعلك مدينة باتومي في جورجيا تشعر وكأنك في مدينة أوروبية.

 جوري: -3

جوري مدينة صناعية. أصبح الزعيم السوفيتي مركزاً سياحياً مهمًا لكونه المدينة 
حكي عن التي ولد فيها جوزيف ستالين. هناك العديد من المباني في المدينة التي ت



ستالين. أشهرها المتحف والقطار الشخصي. بصرف النظر عن هذا ، توجد أيضًا 
 كنيسة في المدينة.

 تيلافي: -4

تيلافي ، الواقعة في شرق جورجيا ، هي مدينة تاريخية تأسست في القرن الثامن. 
هذه المدينة ، الممزوجة بين الشرق والغرب ، مكان لا بد من زيارته. احرص على 

 Ikaltoوأكاديمية  Samebaوكاتدرائية  Alaverdiمعالم السياحية مثل دير زيارة ال
 . أيضا ، لا تنس زيارة مزارع الكروم هنا.Tsinandaliوحديقة  Saint Georgeوكنيسة 

 كوتايسي: -5

تقع كوتايسي في الجزء الغربي من البلاد ، وهي ثاني أكبر مدينة في جورجيا. مؤخرا 
المدينة. لهذا السبب ، تُعرف بالعاصمة الإدارية للبلاد.  قام برلمان البلاد بنقل هذه

عندما انتقل البرلمان إلى هنا ، تم بناء العديد من الطرق والمباني الجديدة في 
المدينة. توجد كنيستان تاريخيتان على قائمة اليونسكو للتراث العالمي. بصرف 

ومناطق الجمال الطبيعي. النظر عن هذه ، هناك أيضًا العديد من المباني التاريخية 
هنا يمكنك زيارة المعالم السياحية مثل كاتدرائية باجراتي وكنيس كوتايسي ومقبرة 

كوتايسي ومسرح الأوبرا الوطني الجورجي ونافورة كولشيس وكهف بروميثيوس 
 ودير جيلاتي.

 بورجومي: -6

بركانية. بورجومي ، خلف جبال القوقاز ، هي مدينة خضراء شهيرة بها ينابيع حرارية 
هذه المدينة هي المكان المناسب لسماع اسم أفضل المياه المعدنية في العالم. 

هناك نوعان من المتنزهات الشهيرة لزيارتها في المدينة. وهذه هي؛ منتزه 
بورجومي المائي والمنتزه الوطني. يمكنك الراحة والاسترخاء في هذه الحدائق 

فير الموجودة في الحديقة. لأن المياه المعدنية والاستمتاع بالمياه المعدنية من النوا
 التي تباع تحت العلامة التجارية بورجومي هي أفضل المياه المعدنية في العالم.

 روستافي:  -7

تقع مدينة روستافي في جنوب شرق جورجيا ، وهي مدينة جورجية تستحق الزيارة. 
التحول إلى دولة  ، وتم تجديدها مؤخراً وبدأت في 1944تأسست هذه المدينة عام 

حديثة. لا سيما المسرح الموجود في الساحة والميدان يستحق المشاهدة. تخرج 
 أنظمة الإضاءة الليلية بصور رائعة.



 متسخيتا: -8

كم عن العاصمة  20متسخيتا هي واحدة من أقدم المدن في البلاد. تبعد حوالي 
ي لليونسكو ، لديها تبليسي. متسخيتا ، المدرجة في قائمة التراث الثقافي العالم

العديد من الأماكن التي يمكن زيارتها. في هذه المدينة ، يمكنك زيارة المعالم 
 السياحية مثل كاتدرائية سفيتيتسخوفيلي ودير سامتافرو ودير جفاري.

 أخالتسيخي: -9

تقع أخالتسيخ في جنوب غرب جورجيا ، وهي مدينة تاريخية تأسست في القرن 
. يوجد في هذه 1578نيون المدينة بعد معركة كلديران عام الثاني عشر. غزا العثما

المدينة قلعة رائعة تعود إلى العهد العثماني. لكن هذه القلعة لم تكن إنجازاً تاريخياً 
منذ أن تم تجديدها مؤخراً. بخلاف ذلك ، يمكنك زيارة المواقع التاريخية مثل 

 يرتفيسي في المدينة.الكنيسة الأرثوذكسية الجورجية ودير سابارا وقلعة خ

 :جبل كازبيك -11

جبل كازبيك ، في قرية كازبيجي على الحدود الروسية شمال جورجيا ، هو أعلى جبل 
م. كما أنه مناسب جدًا للسياحة الشتوية ، وهناك مناظر  5033في القوقاز بارتفاع 

، الذي يتساقط ثلوجًا كل شهر  Kazbegi طبيعية رائعة على هذا الجبل. يُعد جبل
تقريباً على مدار العام ، مكانًا شهيراً للغاية لمتسلقي الجبال المحبين للأدرينالين 

. عندما تأتي إلى هنا يمكنك زيارة 1868والمغامرة. كان أول تسلق هنا في عام 
مناطق الجذب السياحي مثل نصب ألكسندر كازبيجي التذكاري ومتحف كازبيجي 

 .مدينة كازبيجي ونهر تيريك وكنيسة جيرجيتي ترينيتي في
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